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 IEC 2017 

FOREWORD 

This amendment has been prepared by IEC technical committee 20: Electric cables. 

The text of this amendment is based on the following documents: 

FDIS Report on voting 

20/1735/FDIS 20/1740/RVD 

 
Full information on the voting for the approval of this amendment can be found in the report 
on voting indicated in the above table.  

The committee has decided that the contents of this amendment and the base publication will 
remain unchanged until the stability date indicated on the IEC website under 
"http://webstore.iec.ch" in the data related to the specific publication. At this date, the 
publication will be  

• reconfirmed, 

• withdrawn, 

• replaced by a revised edition, or 

• amended. 

 

_____________ 

 

4.2.1 Air oven 

Delete NOTE 1 

Replace NOTE 2 by the following new NOTE: 

NOTE Thermoplastic materials with a sharp melting point (as some ethylene polymers) can experience a large 
increase in indentation with a small temperature rise above the specified test temperature. 

4.2.2 Indentation device 

Replace, in the second sentence, "with an edge" by "with a flat edge" 

4.3.2.5 Measurement 

Replace the fourth paragraph by the following new text: 

The strip shall be laid flat under a measuring microscope, a measuring projector, or an optical 
digital image analyser of at least 10 × magnification. The cross-wire shall be adjusted to the 
bottom of the indentation and the outside of the test piece as shown in the same figure. In 
case of doubt, the measuring microscope shall be taken as the reference method. 

A reading of 0,01 mm and an estimated reading to three decimal places shall be used when 
measuring insulation with a specified thickness less than 0,7 mm. 

NOTE 1 A test method using a dial micrometer is under consideration. 

Renumber the existing NOTE, at the end of the subclause, as “NOTE 2” 
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4.4.1 Sample and test piece preparation for sheaths 

Replace, in NOTE 2, "Insulation" by "Sheath" 

5 Test report 

Replace Figure 4 by the following new Figure 4: 

 

Key  

e3 mean sheath thickness 

R radius of the corner 

D minor dimension 

Figure 4 – Flat cable with a flat smaller side 

Annex A 

Replace the first five paragraphs, including Table A.1, by the following new text and 
Table A.1: 

The minimum force F, in N, which shall be exerted by the blade upon the test piece, shall be 
given by the formula: 

22 δδ −= DkF  

where  
k  is a coefficient which shall be specified in the standard for the type of cable; 

δ  is the value of the thickness of the insulation or the sheath, as measured on the test piece, 
in millimetres; 

D  is the mean value of the outer diameter of the test piece (insulation) or the mandrel 
diameter plus twice the thickness (sheath), in millimetres. 

If a value of k is not specified in the cable standard, it shall be taken from Table A.1. 

IEC 

D 

R 

e3 e3 
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Table A.1 – General value for k 

k Insulation Sheath 

0,6 Flexible cables and cores of flexible cables 

Cores, with D ≤ 15 mm, for cables for fixed 
installations 

Flexible cables and cables 

Cables for fixed installation having a value 
D ≤15 mm 

0,7 Cores, with D > 15 mm, and for sector-shaped 
cores for cables for fixed installations 

Cables for fixed installation having a value 
D >15 mm 

 

The force applied upon the piece of flat cable without sheath as described in 4.3.1 and with 
conductor size < 10 mm2 shall be twice the value given by the above formula in a twin core 
cable, where D is the mean value of the minor dimension of the test piece, or multiplied by the 
number of cores if more than two cores (see Figure 4). 

The thickness δ shall be measured on a thin slice of the test piece as close as possible to the 
intended point of indentation. 

For flat cables without sheath, D is determined by calculating the mean diameter using the 
individual cores of the largest size. 

 

___________ 
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 IEC 2017 

AVANT-PROPOS 

Le présent amendement a été établi par le comité d’études 20 de l’IEC: Câbles électriques. 

Le texte de cet amendement est issu des documents suivants: 

FDIS Rapport de vote 

20/1735/FDIS 20/1740/RVD 

 
Le rapport de vote indiqué dans le tableau ci-dessus donne toute information sur le vote ayant 
abouti à l'approbation de cet amendement. 

Le comité a décidé que le contenu de cet amendement et de la publication de base ne sera 
pas modifié avant la date de stabilité indiquée sur le site web de l'IEC sous 
"http://webstore.iec.ch" dans les données relatives à la publication recherchée. A cette date, 
la publication sera  

• reconduite, 

• supprimée, 

• remplacée par une édition révisée, ou 

• amendée. 

 

_____________ 

 

4.2.1 Etuve à air 

Supprimer la NOTE 1 

Remplacer la NOTE 2 par la nouvelle NOTE suivante: 

NOTE Les matériaux thermoplastiques ayant un rapide changement d’état à leur point de fusion (comme certains 
polymères à base d’éthylène) peuvent subir une importante augmentation de l’empreinte avec une faible 
augmentation de la température au-dessus de la température d’essai spécifiée. 

4.2.2 Dispositif d’empreinte 

Remplacer, dans la deuxième phrase, "avec une arête de" par "avec une arête plate de" 

4.3.2.5 Mesure 

Remplacer le quatrième alinéa par le nouveau texte suivant: 

La tranche doit être posée à plat sous un microscope de mesure, sous un projecteur de 
mesure ou sous un analyseur d’image numérique optique avec un grossissement d’au moins 
10 x. Le réticule doit être réglé sur le fond de l'empreinte et le côté extérieur de l'éprouvette 
comme représenté sur la même figure. En cas de doute, le microscope de mesure doit être 
utilisé comme méthode de référence. 

La valeur est exprimée à 0,01 mm et une valeur doit être exprimée à trois décimales quand la 
valeur de l’épaisseur d’isolation est inférieure à 0,7 mm. 

NOTE 1 Une méthode d’essai utilisant un micromètre à cadran est à l’étude. 
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Renuméroter la NOTE existante à la fin du paragraphe en “NOTE 2” 

4.4.1 Echantillon et préparation des éprouvettes pour les gaines 

Remplacer, dans la NOTE 2, "échantillons" par "gaines" 

5 Rapport d'essai 

Remplacer la Figure 4 par la nouvelle Figure 4 suivante: 

 

Légende  

e3 épaisseur moyenne de la gaine 

R rayon du coin 

D dimension minimale 

Figure 4 – Câble méplat avec un petit côté plat 

Annexe A 

Remplacer les cinq premiers alinéas, y compris le Tableau A.1 par le nouveau texte et 
Tableau A.1 suivants: 

La force minimale F, en N, que doit exercer la lame sur l’éprouvette, doit être donnée par la 
formule: 

22 δδ −= DkF  

où 
k est un coefficient dont la valeur doit être spécifiée dans la norme applicable au type de 

câble considéré; 

δ est la valeur de l’épaisseur de l’enveloppe isolante ou de la gaine, mesurée sur 
l’éprouvette, en millimètres; 

D est la valeur moyenne du diamètre extérieur de l’éprouvette (enveloppe isolante) ou le 
diamètre du mandrin augmenté du double de la valeur moyenne de l’épaisseur (gaine), en 
millimètres. 

Si la valeur de k n’est pas spécifiée dans la norme du câble, elle doit être relevée dans le 
Tableau A.1. 

IEC 
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